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[Petra Petersen,] 
foreslår en forhøjelse af lommepengene, og 
endelig foreslår vi i § 7, at denne lov skal 
træde i kraft straks. 

Der tales og skrives for tiden så meget 
om nødvendigheden af, ganske vist i løbet 
af 30 år, at få gennemført en pension på 
ca. 5 200 kr. til ægtepar og ca. 3 500 kr. til 
enlige. Lad mig derfor oplyse, at virkningen 
af mit partis forslag for det store flertal af 
rentemodtagere, som kun har renten at leve 
af, ikke vil bringe den faktiske rente højere 
op end på godt 4 200 kr. for aldersrente- 
ægtepar og 2 800 ler. til enlige rentemod- 
tagere. Det er således et beskedent forslag, 
vi har lagt på bordet. Det vil koste penge at 
gennemføre det; men hvor der er vilje, er der 
også en vej. 

Med disse bemærkninger anbefaler jeg 
forslaget til velvillig og hurtig behandling i 
det høje ting. 

Formanden: Eksemplarer af de nu frem- 
satte lovforslag vil blive omdelt. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Valg af 9 medlemmer til et udvalg angå- 
ende den af statsrevisorerne afgivne betænk- 
ning over statsregnslcabet fog, finansåret 1 9 5 1 -  
52. 

Valgt blev: Poul Hansen (Svendborg), 
Urban Hansen, Hans Knudsen, Mørk, Arnth 
Jensen, Paabøl, Poul Glaussen, Marie An- 
toinette von Lowzow og Jørgen Jørgensen 
(Lejre). 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Valg af 9 medlemmer til det i § 2, stk. 2, 
i lov nr. 235 af 27. maj 1950 om anven- 
delse af modværdien af de i henhold til Det 
europæiske Genopbygningsprogram modtagne 
gaveydelser omhandlede udvalg. 

Valgt blev: Lars P. Jensen, Lars M. Olsen, 
Chr. Rasmussen, Hans Rasmussen, Himmel- 
strwp, Niels Eriksen, Halfdan Hendriksen, 
Stæhr Johansen og Aage Fogh. 

Den følgende sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om æn- 
dringer i lovgivningen om folketingets valg af 
medlemmer til visse kommissioner og nævn 
m. v. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 47; 
fremsættelsen findes i tidenden sp. 22). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Einer-Jensen: Ved Danmarks Riges Grund- 
lov af 5. juni 1953 blev de bestemmelser i 
grundloven af 1915, som gav nærmere reg- 
ler for fremgangsmåden vedrørende valg af 
medlemmer til kommissioner og hverv, 
ændret, idet den nye grundlovs § 52 alene be- 
stemmer, at sådanne valg skal ske efter for- 
holdstal. 

Det foreliggende lovforslag er altså en 
konsekvens af denne ændring i grundloven, 
og forslaget går ud på, at der foretages de 
nødvendige ændringer i en række love. I 
bemærkningerne til lovforslaget er givet 
en fortegnelse over alle de kommissioner 
og udvalg o. s. v., som nærværende lovfor- 
slag omfatter. 

Jeg finder ingen anledning til at gå ind 
på lovforslagets enkelte bestemmelser, men 
skal blot udtale, at det er en nødvendighed, 
at forslaget gennemføres, for at man kan 
få alle disse udvalg og kommissioner ned- 
sat og få dem sat i arbejde. Jeg anbefaler 
lovforslaget til hurtig vedtagelse i det høje 
ting. 

Arnth Jensen: Heller ikke jeg finder an- 
ledning til at gå i enkeltheder om forslaget. 
Jeg skal på min gruppes vegne anbefale det 
til velvillig behandling og gennemførelse. 

Poul Møller: Den af grundlovsændringen 
nødvendiggjorte ændring i tingets arbejds- 
form med hensyn til valg af medlemmer 
til kommissioner og hverv synes jeg har fået 
en praktisk udformning i det foreliggende 
lovforslag. Jeg skal derfor på mit partis 
vegne anbefale lovforslaget til hurtig ved- 
tagelse og gennemførelse her i tinget. 

Jørgen Jørgensen (Lejre): Det foreliggende 
lovforslag er som allerede nævnt affødt af 
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[Jørgen Jørgensen (Lejre).] 
grundlovsændringen. Tidligere var det så- 
ledes, at man havde et fællesudvalg sam- 
mensat af medlemmer af folketing og lands- 
ting til varetagelse af visse opgaver. Det 
grundlag foreligger ikke mere, og lovforsla- 
get går ud på at overdrage t i l  et udvalg be- 
stående af medlemmer valgt af folketinget 
at varetage de opgaver, som det tidligere 
§ 45-udvalg havde. 

Jeg kan anbefale lovforslaget til hurtig 
og velvillig behandling her i tinget. 

Statsministeren (Hans Hedtoft): Jeg tak- 
ker samtlige ærede ordførere for den givne 
tilslutning. Måtte der være ligesom et sym- 
b01 i den venlige modtagelse, dette første 
lovforslag har fået her i tinget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om ind- 
fødsrets meddelelse m. v. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 1; 
fremsættelsen findes i tidenden sp. 23). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Axel Ivan Pedersen: Den fremgangsmåde, 
der tidligere har været anvendt ved rigs- 
dagens behandling af lovforslag om ind- 
fødsrets meddelelse, har været den, at for- 
slagene blev fremsat i landstinget og dér 
underkastet en meget grundig udvalgsbe- 
handling i samarbejde med indenrigsmini- 
stériets embedsmænd. Under dette udvalgs- 
arbejde blev såvel de humanitære som de 
juridiske synspunkter ved hver enkelt an- 
søgning taget op til meget nøje prøvelse, og 
der har påhvilet de skiftende landstings- 
udvalg ikke alene et stort arbejde, men til- 
lige et stort ansvar, ikke mindst i efter- 
krigstiden, da opgaverne har været sær- 
lig store og krævende med de mange speci- 
elle forhold, som krigen havde skabt. Når 
forslagene var færdigbehandlet i landstin- 
get og oversendt til folketinget, kunne man 

derfor med god grund lade dem nyde hurtig 
fremme i dette ting. 

Under vor nye forfatning vil hele dette 
arbejde naturligvis påhvile folketinget. 

Jeg skal tillade mig på mit partis vegne at 
foreslå, at lovforslaget henvises til udvalgs- 
behandling, idet jeg udtaler håbet om, at 
det gode samarbejde, der hidtil har været 
mellem indenrigsministeriet og lands-tings- 
udvalget, må fortsætte under de ændrede 
forhold, ikke mindst under hensyn til, at 
behandlingen af indfødsretssager er af stor 
betydning ikke alene for den enkelte an- 
søger, men for hele samfundet. 

Indenrigs- og boligministeren (Kjærbøl): 
På den givne foranledning vil jeg blot sige, 
at jeg vil bestræbe mig for at tilvejebringe 
det samme gode forhandlingsforhold mel- 
lem det udvalg, der nu bliver nedsat i folke- 
tinget, og mig, som der har været mellem 
indenrigsministeriets tidligere chefer og 
landstingsudvalget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Axel Ivan Pedersen: Jeg skal tillade mig 
at foreslå, at lovforslaget henvises til et ud- 
valg på 17 medlemmer. 

Uden forhandling eller afstemning 
vedtoges dette forslag. 

Formanden: Der er ikke mere at foretage 
i dette møde. 

Folketingets næste møde afholdes i mor- 
gen, torsdag den 15. oktober, kl. 13 med 
følgende dagsorden: 

1) Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående: 

Forslag til lov om indfødsrets meddelelse 
m. v. 

2) Forhandling om statsministerens redegørelse 
i henhold til grundlovens § 38 ved folke- 
tingsårets åbning. 

Der er spurgt mig, hvilke taletider der 
skal gælde under forhandlingen om stats- 


